
گروه اقتصادی -  یک عضو کمیسیون صنایع 
و معادن مجلس شورای اسلامی گفت: از آنجا 
که واردات خودروهای کارکرده لزوما نیاز به 
تامین ارز از سوی دولت ندارد، لازم نیست که 

در بودجه سال آتی دیده شود.
لطف الله ســیاهکلی با اشاره به گمانه زنی ها 
در خصــوص حــذف واردات خودروهای 
کارکــرده از لایحه بودجــه ۱۴۰۳، بیان کرد: 
واردات خودروهــای کارکــرده اکنــون به 
تصویب مجلس رسیده اســت و برای اجرا 
نیز لزومی ندارد کــه در لایحه بودجه ۱۴۰۳ 

آورده شود.
این عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 

با تاکید بر اینکه واردات خودروهای کارکرده 
نیازمند بودجه دولتی نیست  فلذا حتما نباید 
در بودجه آورده شود، اظهار کرد: ما اعتقادی 
به تامین بودجه از ســوی بانک مرکزی برای 
واردات خودروهای کارکرده نداریم. همین که 
مردم را آزاد گذاشته و در چهارچوب یک آئین 
نامه افــراد بتوانند خودرو وارد کنند، واردات 
انجام خواهد شد. مردم خودشان وارد و توزیع 

می کنند.
ســیاهکلی تصریح کــرد: بــرای واردات 
خودروهای نو لازم اســت در بودجه مصوبه 
داشــته باشــیم تا منابع ارزی برای واردات 

خودروهای نو پیش بینی شود.

مردم می توانند خودروهای کارکرده وارد کنند
گروه اقتصادی -    توافق نامه های همکاری جمهوری 
اســلامی ایران و جمهوری قزاقســتان در نوزدهمین 
اجلاس کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی به 

امضای نمایندگان دو کشور رسید.
محمدعلی نیکبخت، وزیر جهاد کشاورزی در دیدار 
با معاون نخســت وزیر قزاقستان ضمن ابراز رضایت 
از روند پیشــرفت گفت وگوهای کمیسیون مشترک 
همکاری های دو کشور، گفت: این نحو از مذاکرات و 
نتایج به دست آمده نشان از اراده دو کشور و مسئولان 
در توسعه همه جانبه روابط در زمینه های مختلف دارد.

وی در همین حال افزود: رئیس جمهور ایران بر اولویت 
همــکاری اقتصادی و ارتباط تجــاری و بازرگانی با 
همسایگان تاکید فراوان دارد و نتایج امروز این کمیسیون 
مشترک دلیلی بر عزم و اراده دو کشور در تأمین منافع 

ملی و مشترک بر پایه دوستی ملت ها است.
وزیر جهاد کشاورزی کشورمان پیشرفت های ایران در 
۴۵ سال اخیر را چشمگیر خواند و تصریح کرد: امروز 
جمهوری اسلامی ایران در زمینه های مختلف از جمله 
بهداشت و درمان، آموزش، ساخت دارو، درمان انواع 
بیماری ها و پذیرش توریسم درمانی از دیگر کشورهای 

در منطقه پیشرو است.
نیکبخت با اشاره به نشست دور اول نوزدهمین اجلاس 
کمیســیون مشترک همکاری های ایران و قزاقستان با 
تاکید دوباره بر توانمندی کشاورزی کشورمان گفت: 
ما در کنار پیشرفت های قابل توجه، در نظر داریم برخی 
محدودیت ها را با ارتباط متقابل متکی بر منافع ملی و 
مشترک با کشورهای دوست و همسایه برطرف کنیم 
و از راه هم افزایی با کشــور دوست قزاقستان، روابط 

کشاورزی را در زیربخش های شیلات، پرورش آبزی 
در قفس و پرورش میگو در دریای خزر و خلیج فارس 

گسترش دهیم.
وی بخشی از نیاز گوشت قرمز کشور که در حال حاضر 
از برزیل تأمین می شود را قابل جایگزینی با قزاقستان 
عنوان کرد و گفت: ۹۰ درصد نیاز به این فرآورده از تولید 
داخل تأمین می شود و تمایل داریم در قالب پروتکل، 

بقیه نیاز خود را از قزاقستان تأمین کنیم.
نیکبخت محدودیت اقلیمی و کمی بارش کشــور را 
مانعــی برای تولید برخی نهاده ها مانند ذرت و کنجاله 
ســویا دانست و پیشنهاد داد: محصولات جو، ذرت و 
کنجاله ســویا به ارزش وزنی ۲۰ میلیون تن در سال، 
وارد می شود و این خود می تواند موضوع همکاری دو 

کشور قرار گیرد.

ایران و قزاقستان در شاهراه همکاری دوجانبه

4اقتصادی

گروه اقتصادی-    گمرک کشورمان اعلام کرد: در هشت ماهه سال 
جــاری، ۹۰ میلیون و ۴۴ هــزار تن کالا به ارزش ۳۲ میلیارد و ۲۴۳ 
میلیون دلار به خارج از کشور صادر شد. این میزان صادرات که بدون 
احتساب صادرات برق، نفت، خدمات فنی مهندسی و صادرات از 
محل تجارت چمدانی بوده است، در هشت ماهه امسال نسبت به 
مدت مشــابه سال قبل به لحاظ وزنی ۲۷ درصد افزایش و از حیث 

ارزش ۱.۶۰ درصد کاهش داشته است. 
این گزارش می افزاید: متوسط ارزش گمرکی هر تن کالای صادراتی 
در هشت ماهه سال گذشته، ۴۶۲ دلار بوده که در این مدت با ۲۲.۵ 

درصد کاهش به ۳۵۸ دلار رسیده است. 
ایــن گزارش در خصوص پنج قلم عمده کالای صادراتی به لحاظ 
ارزش می افزاید: گاز طبیعی مایع شده با ۲ میلیارد و ۳۸۷ میلیون دلار، 
پروپان مایع شده با ۲ میلیارد و ۸۹ میلیون دلار، متانول با یک میلیارد 
و ۵۰۵ میلیون دلار، قیر نفت با یک میلیارد و ۴۷۶ میلیون دلار و بوتان 
مایع شــده با یک میلیارد و ۴۱۶ میلیون دلار ۵ قلم عمده کالاهای 

صادراتی بوده اند.
در این مدت در حالی که شــاهد کاهــش ۱۲.۹۴ درصدی ارزش 
صادرات کالاهای پتروشیمی بوده ایم صادرات سایر کالاها با افزایش 

۸.۱۲ درصدی همراه بوده است.
بر اســاس این گزارش بیشترین میزان کالاهای صادراتی در هشت 
ماهه امسال به مقصد کشورهای چین با ۹ میلیارد و ۱۵۸ میلیون دلار، 
عراق با ۶ میلیارد و ۲۳ میلیون دلار، امارات متحده عربی با ۴ میلیارد 
و ۱۶۲ میلیون دلار، ترکیه با ۳ میلیارد و ۲۸ میلیون دلار و هند با یک 

میلیارد و ۴۶۶ میلیون دلار بوده است. 
این گزارش می افزاید: در این مدت، ۶۷ میلیون و ۵۹۶ هزار تن کالا به 
ارزش ۲۳ میلیارد و ۸۳۷ میلیون دلار به ۵ کشور فوق الذکر صادر شده 
که ۷۰ درصد از وزن و ۷۳ درصد از ارزش کل صادرات را دارا بودند. 
این گزارش در خصوص میزان واردات در هشت ماهه سال جاری 
می افزاید: در این مدت، ۲۴ میلیون و ۷۰۹ هزار تن کالا به ارزش ۴۲ 
میلیارد و ۱۹۹ میلیون دلار وارد کشــور شده است که به لحاظ وزن 

۴.۳۲ درصد و از حیث ارزش ۱۲.۳۶ درصد رشد داشته است. 
بر اساس این گزارش، متوسط ارزش گمرکی هر تن کالای وارداتی 
در این مدت، یک هزار و ۷۰۸ دلار بوده که در مقایسه با مدت مشابه 

سال قبل ۷.۷۰ درصد افزایش نشان می دهد. 
این گزارش می افزاید: ذرت دامی، گوشــی تلفن همراه، دانه سویا، 
قطعات منفصله جهت تولید اتومبیل سواری به استثنای لاستیک و 
روغن دانه آفتابگردان و گلرنگ پنج قلم عمده کالاهای وارداتی در 

هشت ماهه امسال بودند. 
گمرک بیان داشته است: در هشت ماهه سال جاری، ۹ میلیون و ۲۶۸ 
هزار و ۳۳۹ دستگاه گوشی تلفن همراه به دو شیوه تجاری و مسافری 
وارد کشور شده که ارزش این تعداد تلفن همراه، یک میلیارد و ۹۳۸ 

میلیون و ۵۵۳ هزار دلار بوده است.  
بر اساس این گزارش، امارات متحده عربی با ۱۳ میلیارد و ۵۴ میلیون 
دلار، چین با ۱۲ میلیارد و ۱۹۱ میلیون دلار، ترکیه با ۴ میلیارد و ۴۴۳ 
میلیــون دلار، آلمــان با یک میلیارد و ۴۲۸ میلیون دلار و هند با یک 

میلیارد و ۲۴۴ میلیون دلار، پنج کشــور عمده طرف معامله واردات 
بوده اند؛ بنابراین ۶۴ درصد از وزن و ۷۵ درصد از ارزش کل واردات 

در ۸ ماهه امسال از ۵ کشور نامبرده بوده است.
بر اســاس این گزارش؛ همان طور که مشخص است، تراز تجاری 
کشور در هشتمین ماه سال نیز به مانند همان ماه های قبل، روند منفی 
داشــته اســت، به گونه ای که با توجه به میزان صادرات و واردات 
کشــور، کسری تجاری آبان ماه از رکورد منفی ۷.۷ میلیارد دلار در 

مهرماه به منفی ۱۰.۱ میلیارد دلار در آبان ماه رسیده است.
وزارت اقتصاد در واکنش به این شــاخص منفی و خطرناک اعلام 
کرد: هرچند بر اســاس این آمار ، به ظاهر تراز تجاری غیر نفتی ما، 

مثبت نیست، از لحاظ نفت، تراز تجاری کشور بیش از ۱۰ میلیارد 
دلار مثبت بوده است. بخش مهمی از کسری های تراز تجاری غیر 
نفتی ناشی از کاهش قیمت های جهانی به ویژه در حوزه محصولات 
پتروشیمی است که بخش عمده ای از صادرات غیر نفتی ما را تشکیل 
می دهد و حدود ۴۰ درصد کاهش قیمت جهانی داشتند. به همین 
دلیل، هرچند ۲۷ درصد افزایش وزن در صادرات غیر نفتی نسبت 
به مدت مشابه سال قبل داشتیم، کاهش قیمت های جهانی موجب 
شده به لحاظ ارزشی، تنها ۱.۶ افزایش داشته باشیم. علاوه بر این، عدم 
پیچیدگی فناوری در اقتصاد ایران موجب شده که متوسط ارزش یک 

وزن ثابت از کالا های صادراتی کمتر از واردات به همان وزن باشد.

     امارات متحده عربی با ۱۳ میلیارد و ۵۴ میلیون دلار، چین با ۱۲ میلیارد و ۱۹۱ میلیون دلار، ترکیه با ۴ میلیارد و ۴۴۳ میلیون دلار، آلمان با یک میلیارد
 و ۴۲۸ میلیون دلار و هند با یک میلیارد و ۲۴۴ میلیون دلار، پنج کشور عمده طرف معامله واردات بوده اند. 

وزن صادرات کشور بالا رفت؛ اما ارزش دلاری 
آن پایین آمد

گمرک ایران  اعلام کرد؛

چهار شنبه 15 آذر 1402، 22 جمادی الاول 1445 ، 6 دسامبر 2023، شماره 4358، صفحه

 

  گروه اقتصــادی -   وزیر صمت ضمن بیان اینکه 
در حــال حاضر نباید محدودیتی برای واردات لوازم 
خانگی وجود داشــته باشــد، گفت: باید به سمت 
بازارســازی و ایجاد بازارهای با رقابت کامل حرکت 

کنیم.
عباس علی آبادی در حاشیه مراسم افتتاحیه نمایشگاه 
اوراســیا در جمع خبرنگاران، دربــاره واردات لوازم 
خانگــی، اظهار کــرد: تولید لــوازم خانگی یکی از 
پتانسیل های خوب کشور است و ظرفیت های خوبی 

در این زمینه وجود دارد.
وزیر صمت افزود: معتقد هستم می توانیم با مقداری 
کار کردن به نام ارزشــمند و زیبنده مردم در منطقه در 
حوزه تولید لوازم خانگی به روز تبدیل شویم. دیری 
نخواهید پایید که ســازندگان لوازم خانگی ایران در 

چنین جایگاهی قرار بگیرند.
وی با بیان اینکه سرمایه گذاری های خوبی در این حوزه 
در حال انجام است، گفت: در مجموع وقتی ناترازی در 
ابعاد کیفی، کمی و تنوع برطرف می شود، دلیلی برای 
محدودیت واردات وجود ندارد. محدودیت واردات 
معمولاً برای فراهم کردن فرصت برای تولیدکنندگان 
داخلی اعمال می شــود، اما به نظر من در حال حاضر 
نباید محدودیتی بــرای واردات لوازم خانگی وجود 

داشته باشد.
علــی آبادی تصریح کرد: البتــه این موضوع نیازمند 
زمینه هایی اســت و باید به سمت بازارسازی و ایجاد 
بازارهای رقابت کامل حرکت کنیم زیرا در بازار رقابتی 
کامل نیازی به اعمال محدودیت های فیزیکی وجود 

ندارد.
علــی آبــادی همچنین با بیان اینکــه صنایع باید به 
ســمت تحول عمیق حرکت کننــد، گفت: در حال 

حاضر تلاش وزارت صمت توسعه زیرساخت های 
برقی سازی کشور اســت، چراکه خودروهای آینده 
خودروهــای دیگری خواهند بود. همچنین در حال 
توســعه زیرساخت ها در صنایع کشور و همکاری با 
کشورهای دیگر هستیم که نیاز به زمان و سرمایه دارد.

وزیر صمت درباره بازار خودرو با بیان اینکه شــرایط 
بــازار خودرو رو به بهبود اســت، اظهار کرد: تلاش 
می کنیم با وضع مقررات داخلی صنایع را ترغیب به 
تراز کردن بازار از نظر کیفیت، تنوع و ســلایق کنیم و 
تاکنون نیز اقدامات بسیاری عملیاتی و اجرایی شده 
است، اما اقدامات باید عمیق و ریشه دار باشد زیرا نتیجه 

یک اقدام فوری به سرعت از بین می رود.
وی افزود: اقدامات زیرساختی و زیربنایی انجام شده 
است و صنایع باید به سمت تحول، کار فوق العاده و 

سرمایه گذاری بروند، زیرا ایجاد زیرساخت های برقی 
سازی کشور و صنایع توسعه ای با همکاری کشورها 

زمان بر است.
به گفته علی آبادی، ثبات بازار خود در این شرایط ادامه 

دارد و مردم باید کمی صبور باشند.
وزیــر صمت در مورد اخبــار مربوط به کناره گیری 
روســیه از کریدور شمال به جنوب، گفت: من چنین 

خبری نشنیده ام.
وی با اشــاره به علاقه مندی ایران و روسیه به توسعه 
روابط دو کشــور، گفت: ارتباط دو کشور محدود به 
حوزه های صنعتی و تجاری نیســت و باید توسعه را 
در مناســبات مردم و ملت ها جست جو کرد و ارتباط 
دو کشور باید از این طریق عمیق تر شود که توریسم و 

گردشگری زمینه آن است.

نباید واردات لوازم خانگی محدود شود

گروه اقتصادی -   وزیر امور اقتصادی 
و دارایی گفت: به زودی )احتمالا در آذر 
ماه( با همــکاری فراجا کروکی آنلاین 
برای کسانی که در جاده دچار خسارت 

می شوند، محقق می شود.
احسان خاندوزی در سی امین همایش 
ملی بیمه و توسعه، اظهار کرد: برخلاف 
سال گذشته، امسال توفیق حضور در این 
همایش را دارم و با فهرســتی از زحمت 
خانواده صنعت بیمه شروع می کنم. اولین 
مــورد، صندوق بیمه حــوادث طبیعی 
ســاختمان اســت که برای اولین بار در 
کمیسیون اقتصادی مجلس به تصویب 
رسید و توانســتیم در یکی از مهم ترین 
دل نگرانی های مردم سهیم شویم و بدین 
ترتیب وقتی اساس خانه آن ها در خطر 
قرار می گیرد، از سوی صندوق برای اولین 

بار به آن ها پرداختی انجام می شود.
وی ادامــه داد: در این خصوص تا روز 
گذشته ۱۵ هزار واحد خسارت از طریق 
صندوق بیمه طبیعی حوادث ساختمانی 
ناشی از سیل، زلزله، آتش سوزی و غیره 
پرداخت شده است. ما بسیار جنگیدیم 
که صندوق بیمه حوادث طبیعی ساختمان 
جایگزین روش های ســنتی مندرس 
دولت زده شود و امیدواریم بتوانیم دامنه 
شمول خدمات صندوق را افزایش دهیم 
و در نهایت این خدمات را به طور کامل 
از ســبد دولت خارج کرده و به صنعت 

بیمه منتقل کنیم.
وزیر امــور اقتصــادی و دارایی درباره 
خدمــات بیمه بــه زوار اربعین گفت: 
صنعت بیمه مســیری را باز کرد و آنها با 
کمترین هزینه در این زمینه عمل کردند. 
همچنین در حوزه توســعه بین المللی 
گام های خوبی شــروع شد که البته قانع 
نیستیم اما افتتاح خوبی بود و امیدواریم 
در ادامه دو شرکت بیمه ای که به صورت 
مشترک بین ایران و سوریه تاسیس شده، 

بتواند اولین بیمه نامه هایش را صادر کند.
خانــدوزی با اشــاره بــه مجوزهای 
صادرشــده در صنعت بیمه بیان کرد: در 
دو سال گذشــته عمر دولت توانستیم 
معادل کل دهه ۹۰ مجوز تاســیس برای 
رونق بیمه صادر کنیم. همچنین اصلاح 
آیین نامه ها یکی دیگــر از اقدامات بود؛ 
از جملــه آیین نامــه ۱۰۴ کــه در امور 
ســرمایه گذاری باید اصلاحیه می دادیم 
تا مطابــق ســرمایه گذاری های جدید 
کشور صنعت بیمه قابلی سرمایه گذاری 
داشته باشــد، آیین نامه ۹۴-۱ مربوط  به 
نرخ های غیرفنی، ۹۰ و بســیاری دیگر 
از موارد اصلاح شــد که همه دستاورد 
یک سال اخیر است. امیدواریم به زودی 
با همکاری فراجــا کروکی آنلاین هم 
برای کسانی که در جاده دچار خسارت 

می شوند، فراهم شود.
تاکید بر تسهیل کسب و کارها و 

هوشمندسازی خدمات
وی با بیــان اینکه در صنعت بیمه نباید 
مســیر را گم کنیم، گفت: جهت دهی و 
قطب نمای حرکت ما به سمت دو کلیدواژه 
اصلی است. یک، تسهیل اقتصادی برای 
کسب و کارها و تولیدکنندگان کشور و 
مســاله دوم هوشمندسازی و شفافیت. 
همه این خدمات با این نگاه و جهت دهی 
انجام می گیرد که در برآیند صنعت بیمه، 
کســب وکارها با ســهولت و اطمینان 

بالاتری به فعالیت اقتصادی بپردازند.
وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه 
بایــد نظارت هوشــمند را در ابزارهای 
نوین به کار بگیریــم، گفت: برآیند این 
دو نــگاه کاهش هزینه مبادله در اقتصاد 
است که باعث بهره وری و رقابت پذیری 
محصولات می شود. این نخ پیوند بیمه با 
ســایر ارکان است. بنابراین هدف ما این 
اســت که رکن تامین مالی بانکی برای 
کسب وکارها تســهیل و ارائه خدمات 

هوشمند شود، زیرا اقتصاد با هزینه بالا، 
نارضایتی مردم و فعالان را به دنبال دارد.

عرضه اولیه ۲ برابر شد
خاندوزی با بیان اینکه در رکن تامین مالی 
بورس و بازار سرمایه هم همین برنامه را 
داریم، گفت: در بازار سرمایه طی هشت 
ماهه امسال موفق شدیم دو برابر هشت 
ماهه ابتدای ســال گذشته عرضه اولیه 
داشته باشیم که بازار سرمایه بیش از این 
در خدمت تولید قرار گیرد. در سایر ارکان 
نیز این اتفاق می افتد. اگر موضوع مجوز 
کســب وکار را می شنوید، ما همه را ذیل 
یک نخ تسبیح به هم متصل کرده ایم. رکن 

دوم نیز در آنجا هوشمندسازی است.
برخی ذی نفع بروکراسی و عدم 

شفافیت هستند
وی با بیان اینکه اقتصاد ایران با ذی نفعان 
متعدد مواجه است، گفت: برخی افراد، 
ذی نفع بروکراســی و عدم شــفافیت و 
هوشمندسازی هســتند. در ذهن خود 
پیرامون صنعت بیمه تأملی داشته باشید که 
این ذی نفعان چه کسانی هستند. توقعی که 
از مدیران دارم این است همانطور که در 
مدت گذشته همت کردند، بیشتر از این به  
صورت همگرا در چتر حکمرانی صنعت 
بیمــه کمک کنند به تســهیل اقتصادی 
کسب وکارها که منجر به هوشمندسازی 
صنعت می شود این هنر مدیریتی است 
که باعث می شود سریع تر از گردنه عبور 
کنیم و رضایتمندی بیشتر و گشودگی و 

شکفتن صنعت بیمه را حاصل شود.
در برنامه ششم توسعه به جهت 

ضریب نفوذ عقب هستیم
وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه 
در برنامه ششم توسعه به جهت ضریب 
نفوذ عقب هستیم، افزود: باید همت کنیم 
برنامه هفتم که از سال ۱۴۰۳ آغاز می شود 
فقط یک نوشته روی کاغذ نماند و یک 
برنامه عملیاتی بــرای ضریب نفوذ این 

برنامه داشته باشیم.
خاندوزی توجه به سه نکته را ضرروی 
دانســت و گفت: شرکت بیمه اتکایی 
فراگیر باید در حد و قواره صنعت بیمه 
ایران باشــد که در اولویت قرار گیرد. 
مســاله دوم، حل مساله تعارض منافع 
و ذی نفــع واحد و اشــخاص مرتبط 
کــه در قالب یک آیین نامــه جدید یا 
اصلاحیه می تواند محقق شــود. نکته 
سوم هوشمندسازی و شفافیت شامل 
مجموعه خدمت در صنعت بیمه است 
که باید تراز بسیار بالاتری داشته باشد. 
از جهت پیشــگیری از فریب، افزایش 
سرعت در این زمینه همکاری جمعی 
منجر به این شــود که در ســال آینده 
کارنامه درخشان تری در صنعت بیمه 
داشته باشیم. امیدواریم جشن هر ساله 
ما جشن رکوردشــکنی ها در صنعت 

بیمه نسبت به گذشته باشد.
وزیر امــور اقتصادی و دارایی همچنین 
در حاشیه همایش بیمه و توسعه با بیان 
اینکه ۱۳ آذر روز بیمه، یادآوری مناسبی 
برای تلاش های خانواده بزرگ صنعت 
بیمه برای مردم است، افزود: در این رو در 
خصوص دستاوردهای صنعت در طول 
یک سال گذشته و برنامه پیشنهادی برای 
سال آینده و اولویت هایی که همزمان با 
شروع برنامه هفتم توسعه باید در دستور 
کار بیمه مرکزی و شرکت های بیمه قرار 

گیرد، بحث های مناسبی مطرح شد.
خاندوزی ادامه داد: در طول یک ســال 
گذشــته صندوق بیمه حوادث طبیعی 
ســاختمان که برای حــوادث و بلایای 
طبیعی که پس از سیل و زلزله خانه مردم 
ویران می شــود، بــرای اولین بار موفق 
شــد پرداخت خسارت بیش از ۱۵ هزار 
واحد مســکونی را انجام دهد که بیشتر 
در استان های هرمزگان، آذربایجان غربی 
پس از زلزله خوی و گلستان بوده است. 
برای ســال آینده با توجه به اینکه میزان 
خسارت صندوق بیمه حوادث طبیعی 
ســاختمان میزان پایینی بوده، دولت در 
لایحه بودجه ۱۴۰۳ بیش از ۱۰۰ میلیون 
تومان برای هر واحد مسکونی پیشنهاد 
داده و امیدواریم بتوانیم اعداد بالاتری به 

خسارت دیدگان پرداخت کنیم.  
صدور نخستین بیمه نامه مشترک میان 

ایران و سوریه 
وی با بیان اینکه بیمه مشــترک ایران و 
سوریه در سفر رییس جمهور مورد تاکید 
آقای بشار اسد بود، افزود: موافقت اصولی 
این بیمه مشــترک روز گذشته رخ داد و 
هفته آینده اولین بیمه نامه مشترک رسما 
صادر می شود و مورد اجرا قرار می گیرد. 
همچنین پیشنهادی که در لایحه بودجه 
۱۴۰۳ آمده، بنا بر ســرمایه گذاری برای 
کاهش نقاط حادثه خیر است که حوادث 
کمتری را در جاده ها داشــته باشیم و اگر 
نیــازی به پراخت بیمه بود، به ســمت 
کاهش بروز حوادث و ســوانح حرکت 

خواهیم کرد.
وزیــر امور اقتصــادی و دارایی با بیان 
اینکــه از مهم تریــن نیازهــای مردم 
صــدور کروکی الکترونیــک در زمان 
تصادفات جاده ای اســت، گفت: مردم 
بارها به نیروی انتظاری، پلیس راهور و 
شرکت های بیمه مراجعه می کردند برای 
اینکه کروکی آنها تایید شود و پرداخت 
بیمه صورت گیرد؛ از این رو اولین تست 
مربوط به کروکی الکترونیک با همکاری 
بیمه مرکزی و فراجا روز گذشته محقق 
شــد و امیدواریــم در آذر ماه بتوانیم با 
حضور رییس جمهور به شکل رسمی 
برای تمام ۳۱ اســتان کشــور، کروکی 

الکترونیک را افتتاح کنیم.

وزیر اقتصاد:

کروکی  آنلاین به زودی محقق 
می شود

یک عضو کمیسیون صنایع و معادن:

وزیر صمت:

رئیس سازمان بورس:

گروه اقتصادی -  رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار اعلام کرد که مرحله اول سود 
سهام عدالت تا پایان آذر ماه و شب یلدا به حساب سهامداران واریز می شود.

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار با بیان اینکه مرحله اول سود سهام عدالت تا پایان 
آذر ماه و شب یلدا به حساب سهامداران واریز می شود، گفت: برخی شرکت ها هنوز 

سود را واریز نکرده اند که موظف  هستند در روز های آتی این کار را انجام دهند.
مجید عشقی درباره شرایط و نحوه پرداخت سود سهام عدالت اظهار کرد: مرحله اول 

سود سهام عدالت تا پایان آذر ماه و شب یلدا واریز خواهد شد.
وی با بیان اینکه برخی شرکت ها هنوز سود مجامع را واریز نکردند، افزود: از بین ۳۶ 
شرکت که باید سود سهام عدالت را پرداخت کنند، ۶ شرکت این سود را هنوز پرداخت 

نکرده اند که موظف هستند در روز های آتی این کار را انجام دهند.
رئیس سازمان بورس ادامه داد: شرکت های »گروه مپنا، فجر انرژی خلیج فارس، پالایش 
نفت بندرعباس، فولاد آلیاژی ایران، معدنی و صنعتی گل گهر و پارس سویچ« هیچ 
مبلغی را برای سود سهام عدالت پرداخت نکرده اند. این شرکت ها در صورتی که هر 
چه سریع تر سود را واریز نکنند، جریمه می شوند که در مرحله اول به کمیته فراخوانده 

خواهند شد و اگر باز هم واریز نکنند از طریق قضایی وارد می شوند.
وی با بیان اینکه مرحله دوم سود سهام عدالت تا پایان سال واریز می شود، گفت: این 
سود با دوره های مختلف متفاوت است و دارندگان سهام عدالت سهام های مختلفی 

دارند. افرادی که سهام یک میلیون تومانی دارند در این مرحله یک میلیون و ۲۰۰ هزار 
تومان سود دریافت می کنند.

رئیس سازمان بورس تصریح کرد: افرادی که برگه سهام ۴۰۰ یا ۵۰۰ هزار تومانی دارند، 
سود ۶۰۰ هزار تومانی به حساب آن ها واریز می شود.

سود سهام عدالت تا پایان آذر ماه واریز می شود


